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noww 5 sexually abused while you were at MacLaren?

uetn 6 A He had read it in the newspaper, my name
7 had came up in the newspaper. He actually brought
g itto my attention.

11:04:28 9

15:04:23
11:00:31
Q Had you told your son about your

yo 10 allegations or your belief that you were sexually
woen 11 abused at MacLaren before he read it in the
o435 12 newspaper?

Page 81

sy 23 and not just me.

Page 83
e 1 Have I summarized that accurately? messs 1 at MacLaren?
o 2 A Yes. s 2 A That's correct.
e 3 Q And in the course of your conversation 1essT 3 Q_Okay. And sometime after you read that in
worss 4 with Norman, did you tell him that you had been

wosss 4 the paper, is it fair to say that vou decided to
noeor 3 file a lawsuit?

Hoe0r O A That's correct.

woses 7 Q Had -- you had not contacted an attorney

8 or made any plans to file your own lawsuit?

no&e 9 A No.

o 10 Q Until after you read in the paper that

uoe3 11 there were other people claiming to have been abused
106 12 by Father Sprauer at Macl.aren?

11:06:07

noess 13 A No. noas 13 A That's correct.

10a2 14 Q Why not? n:s:19 14 Q So it was readimg it in the newspaper that
1oea 15 A_Iwas ashamed, embarrassed, It's nsen 15 prompted you to go seek out an attorney?
w16 something I just blocked all through my adult life, noen 16 A That's correct,

et 17 and then when it came out through the newspaper, We jiros 17 Q And how did you choose the attorney,
ruosso 18 just went crazy over it. noezr 18 Mr. Gauti?

toas2 19 Q Who did? o6 19 A His name was in the paper,

noess20 A Tdid. Tjust couldn't handle it. mos2 200 Q Did you -

toess 21 Q Why not? soes 21 A Representing the other plaintiffs.

1058 22 A There was actually somebody else involved 10634 22

Q Did you have contact with any of those ,
ireess 23 plainffs that you read about in the paper before

10526 15 Q 1 think we're talking about two different

1536 16 things. Your son Norman read in the paper that yau

imesn 17 were claiming you were abused. |

1os:3s 18 Is that your testimony?

o 19 A Yes. They actually spelled my name as

neosn 20 "Normal,” not "Norman,” sa that's where that - no,

wgs:a 21 1 recall that. All of a sudden it sa]d "Nom_ml

s 22 Well, pood clerical error.
110549 23 Q Okay. Let me go back.
s 24

nos:s3 25 claiming that they had been abused by Father Sprauer,

You read in the paper about other people

10458 24 © Are you saying, Mr. Klettke, that before 0632 24 you contacted Mr. Ganti?
nasw 25 it came out in the newspaper, you didn't know there  Diosae 25 A No.
Page 82 Page 84
iosas 1 was anyone else alleging to have been abused by 10640 1 Q Did you know those other people -
nosos 2 Father Sprauer? oz 2 A No,
osw 3 A That's correct. mosz 3 Q -- when you read their names in the paper?
nose 4 Q When did you first learn that there were moeas & A No.
eosoe 5 other people claiming that they were abused by 10645 5 Q _So you read the article in the paper and
nosn 6 Father Sprauer? neear 6 how soon after you read it did you contact a lawyer?
nosiz 7 A When I read it in the newspaper. noen 7 A Within a mattey of 3 week.
wesn 8 Q And what is it that you read in the oesz 8 Q. Who did you talk to during that week?
nos0s 9 newspaper? o nosse 9 A Nobody,
o515 10 A_That all these people were abused in the 1oe:ss 10 Q So you read an article in the newspaper,
1o 11 MacLaren School for Boys system and they were coming noree 11 about people bringing a lawsuit for sexual abuse at
osn 12 forward. weres 12 MacLaren, and within 3 week, vou coptacted
11:05:23 13‘“47“_7\/6{. GATTE: He's talking about the Grecco neroe 13 Mr. Gattr?
124 14 complaint. normie 14 A That's correct.

noriz 15 Q Did you contact any lawyer before you

e 16 contacted Mr. Gatti?

o 17 A No.

ors 18 Q Did you talk to anybody about what you had
n:oriz 19 read in the newspaper before you contacted

o 20 Mr. Gatti?

naraz 21 A No.
e 22 Q Did you make any atternpt before you
norar 23

contacted Mr. Gatti to obtain information about your
noaa 24 own allegations?

1:on36 25 A Other than contacting his office, no.
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1:12:02
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Page 89]

Q So your testimony today is that you were
not in the care and eustody of the State of Oregon
at MacLaren for the years 1976 and 197772

A Not in MacLaren, however 1 probably during
that time frame was in the custedy of Mulmomah
County Juvenile, JDH.

Q Okay.

A At some point in time during those years.

Q SoIwant to make sure that I understand

11:13:58
11:14:03
1121404

11:14:04

11440
FIH LY
11:14:12

1
2
3
4
neer 5
6
7
g
9

130 0

Page 91 w
at MacLaren 1978, 1979 and 1980.

Is that correct?

A Correct.

Q Okay. And are you -- is it your [esumony

today that in 1978 when you went to Maclaren, you
were 147

A Yes.

Q Okay. The next sentence in that paragraph
says, "During his intermittent residency at

1:13:10
121311
n:1312

11:12:34

1

2

3

4
nas 3
s 6
e 7
mxw 8
iz 9
1z 10
1niaas 11
navas 12
w13
vazn 14
i 15
sz 16
vz 17
nazoe 18
naxa 19
nazae 20
Al
1%es 22
1axse 23
w24
s 25

A No.

Q But that is information that you
previously provided to be the basis of your
complaint, correct?

A That's correct.

Q) And now you're saying that you pave
incorrect information, you were not 13 vears old? |

A That's correct.

Q How old were you when you were at

MacLaren?

A TFourteen. Iturned fifieen in MacLaren.

Q Okay. So your testimony today is that you
were 14 when you went to MacLaren?

A That's correct.

O And what is your testimony today, sir,
about when you were at MacLaren?
_A Reparding?
_Q_Pardon me?
A_Regarding?

Q What is your festimony today as to the
tirne frame that you were at MacLaren? Asl
understand it, you're saying that the information in

the complaint is incorrect,
A '78,'79 and '80.

Q So your testimony today is thal you were

your testimony today to the extent that it's ez 10 MacLaren, Plaintiff Klettle was visited by defendant
1n.re% 11 different than the information that's in your mau £l Sprauer who was allegedly visiting him for the
noz3s 12 complaint. 4z 12 purpose of spiritual counseling, connecting and
nazse 13 Are you saying, Mr. Klettke, that during e 13 guidance.”
iz 14 the years of 1976 through 1977, you were, in fact, e 14 Is that a correct statement?
Nz 15 in the custody of the State of Oregon? men 15 A That's correck.
e 16 A The custody of Mulmomah County. e 16 Q Okay. So if your testimony is that you
1tz4s 1T Q Okay. we3s 17 were at MacLaren in 1978, 1979 and 1980, what you're
ozar 18 A At one or two occasions. a2 18 alleging is that Father Spraver visited you at
wanso 19 () Are you saying that you were not at w4 19 MacLaren during 1978, 1979 and 19807
nazsn 20 MacLaren in the years 1976 through 19777 maasn 20 A 1973, 1979,
ezt 21 A Yes. es 2 O QOkay. And you're confident of that?
mazor 22 Q ‘The next sentence says, "Plaintiff Klettke niese 22 A 1'm confident.
jazoe 23 was a resident at MacLaren when he was approximately n:14:55 23 0 You're not going to change that?
nasnor 24 13 years old.” n:ass 24 A No.
e 25 15 that a correct statement? 1n14:51 25 Q _Your ;tcstimony is Father Sprauer visited

Page 90

11:15:00

11:15:04

15:15:04

N:1507

1452

Page 92
you at Maclaren in 1978 and 19797

A Correct.

Q And we can rely on that?
A Correct.

Q Okay. The next sentence says, "To the
best of his recollection, Klettke was placed in the

i
2
3
4
15w 3
6
s 7
msn 8
uasz 9
s 10
masy 11

s 12
y:asa 13

hole at D-1 in December of 1976 when, on two

occasions, Defendant Spraver sexually molested

Klettke who after told no one.”

Is that a correct statement?
A_No, it's not.

Q_That is informpation that you provided
initially for this complaint?

st 14
1:sa 15
ser 16

A Correct.

¢ Okay. And today you're saying that the
information you provided was incorrect?

s 17
1eises 18
msae 19
s 20

11557 22
o 23
nea 24

A It would have been the fall of '78.
Q So you're saying that this sentence or
that your allegation is that in the fall of '78, you

were in D -17
nass 21 A Yes,

waees 25 you were sexuvally molested by Father Sprauer o1 1wo

Q And you define D-1 as being the whole?
A_Yes.
Q And that while you were in D-1 in 1978,

Moore Henderson Allen & Thomas (503) 226-3313
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Page 93

occasions?
A Yes.
That's your testimony?
Yes.
Okay. And that's not going to change?
No.
And we can rely on that?
Yes.

Q So if | understand correctly, your lawsuit
is based on the fact that you claim in the fali of
1978, while a resident at Maclaren, you were placed
in D-1, which is the hole, and you were sexually
abused by Father Spraver twice?

A Yes.

Q And that would be twice in the fall of
15787

A Yes.

Q And twice -- were you n D-] two different
times in the fall of 19787

A No.

Q How long were you in D-1 in the fall of
187

A Tt's a reception-type thing when you first
g0 in, you're put there and then you go through a
reception program. [ don't recall exactly how long

>0 » 0P Q0

Q Okay. I want you to tell me in your own
waem 13 words what you claim happened.

g 14 A Well, they would bring in a counselor to
uass 15 see what my program was going to be and also

mizos 22 conld visit whenever they wanted to.

peseits 23 Q And what happened?
w16 24 A _Father Sprauer — I was seeking spirifual

iciese 25 guidance and he physically abused me.

Page 95

noses 1 A Immediately to D-1.

naem 2 Q So you went from the streets to D-1?

mage 3 A Correct.

wasw 4 0 And how long were you in D-1 in 19787
g 5 A Twould say — I believe 1t was three 1o
usgn 6 five days. It may have just been three days.
e 7 Q Okay. And it was during those three or
iz 8 three to five days that you were in D-1 in the fall
wism 9 of 1978 that you claim you were abused by Father
naex 10 Spraver?

ez 11 A Yes.

magn 12

n:16:¢4 16 spiritual counseling from Father Spraver was there
was4r 17 and there was also a Protestant pastor at the time,
naest 18 I guess, and they would come and visit and tell me a
imest 19 little bit more about the program I was incarcerated
mes7 20 in and what was going to happen, when it was going
wasee 21 to happen, to the best of my recollection, and they

[1:17:06
11:17:08
11:17:30

11:17:13

1

2

3

4
s 3
iz 6
a7
arm 8
nas 9
naras 10
w11
14735 12
iy 13
o 14
1aza 15
mara 16
naras 17
nanes 18
n:ras 19
1750 20
s 21
13158 22
nago 23
n:eoe 24
11z0s 25

Page 94
I was in D-1.

Q Is it your testimony, Mr. Klettke, that
when you first arrived at MacLaren in '78, you were
placed in D-17
A Yes.
MR. GATTI: Margaret, the complaint is
wrong with reference to where the abuse took place.
MS. HOFFMANN: Wait a minute, Dan, stop,
because he's giving me testimony.
MR. GATTI: I understand.
MS. HOFFMANN: He said it took place in
D-i.
MR. GATTI: No, he didn't say that. He
said he was placed in D-1.
Q Is it your testimony, Mr. Kletike, that
you were abused in D-17
A Yes.
MR. GATTI: Oh, I take it back, then,
SOITY.
Q Is it your testimony, Mr. Kleuke, that
when you initially arrived at MacLaren in 1978, you
were immediately placed in D-17
A Yes.

Q And were you in reception first or did you
2o immediately to D-1?

111922

) What did he do?

11923

Page 96

A He touched me, hugged me, masturbated me.

11:08:45 A Just kept telling me things would get
better.

1
2
a3 Q_What else?
4
3

101947
Wiz 6

Q And physically, where did this bugging,
nagse 7 touching, and masturbating take place?

[THERT I A In the holding cell.
nzem -9 Q_How many times did he hug you?
o 10 A Idon't recall. )

neaes 11 Q More than one?
names 12 A Yes.

maoor 13 @ More than ten?
nme 14 A No, B
2009 15 Q More than two?
naen 16 A Yes. N
nasn 17

Q What's your best estimate, sir, as o how

no 18_many times he hugged you?

nzes 19 A Three to ﬁve:ﬂ_

12013 20 ¢ __And what is your best estimate as to how
nzez 21_Tnany times he masturbated you?

n:2022 22 A_Two.

taez2e 23 Q _And ] best estimate as to how
2oz 24 many times he touched you?

a0 253 A Five.

Page 93 - Page 96
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TELETIN| Q Touched you where? nasw 1 Q S0 are you saying that the holding cell is
naon 2 A My penis. nase 2 D-17
nao 3 Q And when you say you were in the holding nasw 3 A Yes.
n:2e:at 4 cell, can you describe that for me. nasaa 4 Q Are you saying that the reception area is
12045 5 A Tt was a cell block with individual cells. nasis 5 D-17?
izoian 6 Q Okay. What I'd like to do is give you a mesie 6 A No.
mao:st 7 piece of paper and a pencil and have you to the best  |uasas 7 @ You didn't go to the reception area, you
2o 8 of your recollection sketch out for me what D-1 nasi 8 came in off the street and went to D-17
naes 9 looked like, where you were and where the abuse took {uzsm 9 A Yes, and then to reception,
e 10 place. nas 10 Q Okay. So whatever day you entered
nizner 11 MR. GATTI: Off the record while he draws.  [u2s2 11 MacLaren, it was sometime in the fall of '78.
naziae 12 MS. HOFFMANN: We can go off the record  [nasw» 12 Is that your testimony?
121:1 13 while he draws, sy 13 A Correct,
15332 14 (Exhibit No. 9 marked.) nzsa 14 Q Do you remember the date?
iz 15 (Pause i deposition: 11:21 - 11:23 a.m.) nzsx 15 A It was sometime in October.
lizaas 16 nasa 16 _Q Okay. So your testimony is you went to
n:z:0 17 BY MS. HOFFMANN:  (Continuing) was» 17 MacLaren in October of 19787
12354 18 Q Mr. Kleitke, have you finished sketching wasas 18 A Right.
w2351 19 what you referred to as D-17 nasa 19 Q And when you came in off the street, the
n:z3:59 20 A To the best of my knowledge. nasa 20 first place that you were housed was in D-17
naeo 21 Q Can you labe} that D-1. n:2s47 21 A Correct.
naam22 A Sure. nzsar22  Q And you later went after you'd been in D-1
1:24:00 23 Q Now can you describe for me what it is nzsst 23 three to five days, you went to a place that you
n:24:06 24 you've drawn. nassn 24 called reception?
t2a:10 25 A Well, there would be -- as you entered the nass 25 A Correct.
Page 98 Page 100
240 1 building, it was a compound type, older building. nasss 1 Q But as I understand your testimony, it's
wzeas 2 As you would go in, I recall a security office where nazss 2 while you were in D-1 for that three to five days
nzar 3 the staff would be. n2e03 3 that you went through an orientation?
naae 4 Q Now, you've just marked something on naee 4 A Reception was the orientation.
w2 5 there. n260e 3 Q Well, I thought you told me before that
aan 6 Tell us what you've marked. nagn 6 when you were in D-1, you were introduced to Father
man 7 A [ was just identifying this as like a naes 7 Spraver --
n2e: 8 security office as you go into D-1. s 8 A That's correct.
ez 9 Q If you put an X there, why don't you lﬁut a nasis 9 Q - they told you what your program was
nze: 10 key down there that says, "X equals security n:2608 10 going to be, you met a Protestant minister?
n:2a:3 11 office.” n2en 11 A That's correct.
1243 12 A (Witness marks document). sz 12 Q So that all happened in the first three to
11:24:37 13 Q So you're saying when you come in off the n2e24 13 five days while you were in D-17
n:za0 14 street, you go through a security office? n:26:26 14 A That's correct,
naea 15 A Right uw26n 15 Q What else happened in the first three to
nze:a 16 Q Okay. n2e2e 16 five days while you were in D-17 You met Father
11:24:04 17 A Correct. n2en 17 Sprauer, you met a Protestant minister and somebody
1:24:45 18 Q And then what else are you depicting in nasar 18 told you what your program was going to be?
11:26:8 19 that picture? nz639 19 A They told me where I was going to be
n-2a:09 20 A You would be taken to one of these cells, n:zea 20 placed.
nze:2 21 one of these cell blocks. It's hard for me to e 21 Q Who told you that?
1n24:55 22 recall that, but it's just like a cell block with 15:26:42 22 A The person in charge of the reception
1z 23 hallways and everybody had their own little cel. s 23 area.
nas:z 24 Q Okay. *[ir2saa 24 Q So did they — did these people come into
1:25:01 25 A Holding cell.

nasss 25 your cell --

Moore Henderson Allen & Thomas (503) 226-3313
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Page 109 Page 111
s )| through security, and they put you in a cell in D-17 s 1 like?
naxs 2 A Correct. wasn 2 A He - actually, at the time, looked like
namst 3 O What's the first thing that happened 0T nase 3 my Methodist minister at Tabor Heights, an older
s & who's the first person that came and talked to you? nass 4 guy, bald, short hair, plasses.
s 9 A 1believe it was medical staff, becanse I 1356 3 Q And when you met the Protestant minister,
e 6 vemember 1had to go to medical one day for whatever |n:ee 6 he camne into your cell in D-17
e 7 check-up, blood, whatever. naem 7 A Correct.
nsaE 8 Q Did medical people come to D-17 sxes 8 Q And then when he came into your cell, did
wus 9 A No, they took us - security escorted us waees 9 he close the door behind him?
ez 10 1o the medical. wseor 10 A No, he didn't.
w11 Q When you say "us,” who are you referring muw1l  Q He left the door open?
naze 12 to? w12 A He wanted me to sign up for the church
wsas 13 A Well, whoever was in D-1 that had to go to uags 13 program.
113420 14 medical, they would send security to take us there, wase 14 Q Right, but my question is: bid he
wsn15 @ So did you go to medical with a group of nasis 15 physically come inside your cell?
waen 16 other guys? naes 16 A Yes.
nasean 17 A I believe I was by myself, but once you s 17 O But while he was in your cell, he left the
e 18 got to medical, there were other guys there. waen 18 door open?
nasar 19 Q Okay. So you go in the front door -- ez 19 A Idon't recall. ! believe so.
w20 A 1don't believe they escoried us as a nas220  Q How did he get in the celi?
13445 21 group. s 21 A The guards would let him in.
naees22  Q Soyou go in the front door in MacLaren, w22 Q Okay. Sobe didn't have keys of his own
nsess 23 you go through security, and they put you in a cell w23 1o open and get in?
naest 24 in D-1 by yourself? nwsn24 A 1don't believe so.
e 25 A Correct. wxn25  Q So the guard had to open the door and let
Page 110 Page 112
T I Q The first thing you remember is some staff usen ) the Proiestant minister in?
jsess 2 person came and escorted you to the medical portion lusess 2 A [believe.
naase 3 of the facility? 3s36 3 Q Did the guard stand there while the
aes 4 A 1think that was the second day. Idon't wasas 4 Protestant minister was in there?
nsess 5 believe that was the first day. naes 3 A No.
nasol 9 G Okay. vaesr O Q Did he close the door behind so that it
s T A Idon't--Idon't recall. ez 7 was locked?
Haso 8 Q What do you believe happened the first waen 8 A Ajar.
nasoe 9 day? R Q And what did the Protestant minister say,
masos 10 A 1believe it was more like a cooling down naees 10 what was your conversation with him?
was; 1§ period, 1 ate, probably got 1o go out 1o recreation 13646 11 A He was just trying 1o see what religion 1
nasn 12 that night. nases 12 was going to pursue when I'm incarcerated, if I
1ass 13 Q When did you meet Father Spraver? e 13 needed any spiriual counseling, T could sign up for
nss 14 A It was the second or third day. nasss 14 their weekly services,
1nasas 15 Q Well, you were only there three days, naess 15 @ And what did you tell him?
nass 16 Tight? maes 16 A [told him at that point, I was open to
sz 17 A Yeah it was the second or thxrd naxeo 17 anything.
uasy 18 Q When did you meet the Protestant minister? wara 18 Q So did you sign up for his --
nass 19 A It would have been in the same time frame. e 19 A Tsigned up for every program that was
nasn 20 Q Did you meet them wogether? nanes 20 ever offered to me in MacLaren.
sk 21 A No. nanor 21 Q Okay. Did you tell him you were
N353 22 O So whatever day you met Father Spraver is nanes 22 Protestant?
yasu23 the same day you met the Protestant? a0 23 A Well, my church was Methodist, 1 was real
wasn 24 A 1don'trecall. 1amas 24 open.
13358 23 © What did the Protesiant minister look marz 25 (G Okay. How long was he in your celi?

Page 109 - Page 112
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uarse 16 et him in?

Page 113 Page 115
nanir 1 A Fifteen, twenty minutes. wse 1 A Wire rim.
nEre 2 Q How many times did he come to visit you n w2 Q Wire rim?
uss 3 D-17? s 3 A They might have been plastic. don't -
o 4 A Just once. naew 4 that's a tough one. .
naez 3 Q Okay. And did you meet him before or wasw 5 Q What color hair?
naras 6 after you met Father Sprauer? sk 6 A Dark brown, murning color.
narzr T A Before. nawis 7 Q And when the staff let him in your cell,
:an2e 8 0 _Okay. And then what do you recall about uasn 8 did the door - was the door closed behind him?
nara 9 your first meeting with Father Sprauer? uwn & A Yes.
vizanas 10 A Pretty much he was counseling me, n:asn 10 Q And how long was he in your cell the first
nanao 11 spiritual guidance, s 11 time?
1w 12 Q Well, tell me, how did he get in your w12 A Ahalf hour, maybe 40 minutes.
usnas 13 cell? nae 13 Q And what did you talk about?
yanas 14 A They would have let him in. 153930 14 A Spirjtal counseling,
nana 15 0 So a guard came and opened your cell and e 15 Q When you say that, what do you mean? What

nas3 16 Is spiritual counseling?

usez 9 that says why [ was there and how long I'm suppo‘sed

n:ag2s 10 1o be there and so forth.

s 11 Q Okay. When in relationship to your three-

nasm 12 to five-day stay at D-1 did you meet Father Sprauer?
nasas 13

N 14

A There was a second day.

Q The same day that you met the Protestant

u:3e4 15 minister?

i:3me3 16 A It had to have been.

y3ge 17 Q _What did Father Sprauer took like?
nasas 18 A He was wearing his priest thing and he
nzes 19 was -- he looked like a priest.

13851 20 Q) Did he have any facial hair?

noamst 21 A _ldon't recall at the ime., Tdon't

1358 22 believe so.

nasse 23 Q Glasses?
1i:3es0 24 __A . Glasses.
nasor 25 _Q_ What kind of plasses?

nars 17 A Right umm 17 A Guidance, what I've felt I've done wrong,
uansz 18 Q And - wasss 18 what can make things better. -
s 19 A They weren't called puards, they were e 19 Q Did he ask you if yoﬁ.vthoughl you'd done
narss 20 called staff. naa 20 wrong or -- o
tanss 21 Q Okay. So a staff member came, opened your, | 21 A Yes.
warss 22 door and let Father Sprauer in? 1:39:46 22 - Q What did you tell him?
s 23 A Yes. 1aws2 23 A 1did do wrong.
waeo 24 Q What did Father Sprauer have with him, if naes 24 Q_Did he ask you if you were Catholic?
uases 25 anything? wams 25 A Yes.

Page 114 Page 116
g 1 A A Bible, 1 believe a notepad. sz 1 Q And what did you tefl him?
nages 2 Q_Whatdid — naes 2 A Iwas open.
n3goe 3 A Probably part of my case file. s 3 Q But did you tell him YQH_.\EE!VE__MMS_F?
g 4 Q You think he had your case file with him? n3sss 4 A Ttold him 1 had a Methodist church.
nIgs 3 A Probably part of it. nap S Q Okay. N
n3ge 6 Q Why de you say that? e 6 A Thad as a child anended Methodist
nmas 7 A Well, because it seems every time I was nexoe 7 church.
nasie 8 visited by anybody, somebody had a copy of something oo B

Q Okay. When Father Sprauer was in your
9 cell the first time that you met him, was he

11:40:06

nanae 10 standing, sitting, and what were you doing?

a3 11

itanie 12

a7 13 A On the bed bench. Tt was a cement bed
02 14 with a mattress.

A Sitting, sitting.

Q Okay. Where were you sitting?

ez 15 Q Okay. So you were sitting on the bed and

1425 16 where was Father Sprawver?

1na0ze 17 A He would have been sitting right next to
11:40:28 13_!'1_1_—5;;

e 19 Q Okay. Was he on your left or your right?
naen 20 A He was to my left towards the door.

maen 21 Q So he was sitting closest to the door?
naw?2 A Correct,

e 230 Did -- are you claiming, Mr. Klettke, that

a1 24 something of a sexual nature happened the first time
11:40:45 25

that Father Sprauer was in your cell when you were
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wegr 1 at -1 when you first went to MacLaren?

wans: 2 A lam claiming that.

e 3 Q@ Okay. What are you claiming happened?
105t 4 A Yclaim he got a little too friendly with
11:45:00

5 me and started caressing me and saying things would
6 get all better and be could do things fer me that no

12:41:03

06 7 one else couid while 1 was there.
matie 8 @ ‘What did he tell you he could do for you?
naen 3

A He could get me cigarettes, he could get
16 10 me more rec time, he could get me — I don't know,
uat2s 11 just I could help out in the auditorium and whatnot
1z 12 down the road, it would be an easier program.
waas 13 Q Did he tell you why he could do these
a3 14 things for you?

a4z 15
v 16 Q Did he tell you he was a priest at

s 17 MacLaren?

v 18 A 1don’t recall that he ever said that he

a2 19 was an actual priest at MacLaren. He was a priest.

A Because he was a priest.

nzm 21 do not recall. He was there as a priest, $0 I would

leazos 22 assume at the time -- I would have assumed he was

warss 20 Now, whether he was part of MacLaren at the time, |

Multi-Page ™ NOP™AN KLETTKE
IN RE: KLETTKE V. __RCHDIOCESE
| Page 117 Page 119

mazse 1 that he could do things for you?
A No, not to that extent.
Q Did be tell you that he could do anything

for you?

11:63:03
11:43:02

11:93:0%

A He pretty much wanted me 1o sign a piece
of paper so that T could go to the church, Saturday
and Sunday, go do that with him on Sunday, be part
of both programs, it wouldn't really matter, but
the — the Protestant minister never said, "I can
n43z2 10 make your program so much easier, 1 can do this for
4326 11 you, I can do that for you.”

11:43:08
11:43:11
i1:43:15

1
2
3
4
N30 5
6
7
3
9

11:43:57

nas 12 Q Okay.
mazs 13 A He was there probably just doing his job.
N3 14

Q So you said Father Sprauer told you that
11 15 he could do these things for you and you've listed
y336 16 the things for me that Father Sprauer said he could
435 17 do for you, right?

14340 18 A (Witmess nods head.)
14345 19 Q Is that correct?

warat 20 A That's correct.

a3t 21

Q And you said during that first visit, you
naxa4 22 thought he was too friendly.

ez 11 A Yes,

0 Did he tell you that you could help out in
mazae 13 the auditorium?
nezss 14

14236 15

ez 12

A Or around campus.

Q Okay. And he told you that he could help
m<z38 46 you get an easier program?

A Yes.

Qﬁi else did he tell you that he could do
ez 19 for you?

1n:az40 17

nezal 18

1az:a5 20 A Spirimally guide me, counsel me.
neazs 21 Q Did he tell you how he could do these
11:42.52 2_2 Lhings?

s 23‘_——;—\%/&11, he was a priest. 1 put my trust

iazss 24 into him,
14256 25

Q Well, did the Protestant minister tell you

nazia 23 priest at MacLaren. 120346 23 How so?
14215 24 Q He told you he could get you cigarettes? 1hana1 24 A Arms around me, rubbed my neck, touched
14217 25 A Yes. i 4353 25 me, i

Page 118 Page 120
s | Q He told you he could get you more rec. nuanss 1 Q Touched you where?
N:4220 2_[]_1}]_39_ ense 2 A Leg, crotch.
nazn 3 A More canteen money. mer 3 Q@ Was his hand on top of your clothing?
man 4 Q Wait, I want to go through the things and |« 4 A Yes. '
mazs 5 make sure [ have a list. ) msor 5 Q Okay. During the first visit, was his
a2z 6 Did he tell you he could get you more g 6 hand ever anywhere other than on top your clothing?
waas 7 cigarettes? nse 7 A Yes. ‘
u:aﬁaTz-_?__‘_:g‘_ s 8 Q Where was his hand?J
waz @ @ Did he tell you he could get you more waes' 9 A Down the front of my panis.
4230 10 Tecreation time? a7 10 _Q S0 he -- during that first Vis'it, he put

n:4422 11 his hand inside your street clothes, because that's
izs 12 what you had on, right?

aa2s 13 A Yes.

taezr 14 Q-/\:d inside your underwear?
:ea20 15 A Yes,

1129 16

Q And when you came in off the street, what
n4s3 17 were you wearing?

41 18 A Probably a loose jacket, a shirt,

w40 19 something like 1'm wearing today, jeans and tennis
ez 20 shoes.

1nanas 21 Q Okay. Did you have an erection when he
wass 22 was touching your penis?

1n:aeae 23 A Yes.

a2 24 Q Did you ejaculate? -

bianse 25 A Yes. -
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Page 121
R Q That first time?
A Yes.
Q Did he - did you pull your pants down or
was his hand just inside your pants?
A He helped puil them down.
Q And when they were pulled down, where were
they pulled down to?
A My knees.
Q Was that both your blue jeans and your
nwes 10 underwear?
1mase 11 A Yes.
masa 12 Q So you're sitting in D-1 your second day
u4sz 13 there and you have your blue jeans and your
u«sz 14 underwear pulled down 1o your knees?

11:44:55

11:44:5%

11:45:03

11:45:06

11:45:08

11:45:10

1
2
3
4
1wsas 5
)
7
g
9

11:45:30

yeasat 15 A Correct. |

n4sm 16 Q So that your genitals are exposed?
nuas24 17 A Correct. )

tas:2e 18 Q And he masturbated you until you
14526 19 ejaculated?

wasar 20 A Correct.

n-as:28 21 Q Where did the sperm go when vou

nasw 22 _ejaculated?

1:as32 23 A Probably a towel.
14533 24 Q Did he have a towel?
mesas25 A There was one in the cell,

Page 123
463 1 words?
g3 2 A 1 believe so.
14636 3 Q He said, "Play with me?”
s 4 A "Fondle me, molest” -- T don’t know. I
a1 5 believe that's correct.
s O Q So was it mumal, you were rubbing his
magw 7_penis while he was rubbing yours?
s 8 A Yes,
SETURN"

Q Did he also have his pants pulled down to
s 10 his knees?

teagess 11 A Kind of,

1ae:ss 12 Q Tdon't know what you mean when you say
naest 13 "kind of "

uases 14 A Well, unzipped, open.

naron 15

Q So he was sitting in your cell and he was
usre 16 sitting closest to your door, right?
106 17

1:ar:06 18

4 19 and his penis exposed?

1470 20 A Correct.

w22l Q And you maswurbated him while he
wera 22 simultaneously masturbated you?

419 23 _ngrrect.

e 24

Q His pants were open, his penis was
1mar19 25 exposed, and your pants were pulled down to your

Page 122

11:45:37

Q Okay.
11:45:40 A Toilet paper, I don't recall.

Q When he — when Father Spraver was in yonr
cell on the second day that you were at Benson -- |

1
2
3
4
maesse 5 mean, at MacLaren, did you touch his genitals?
6
7
8
9

11:45:43

L1:45.46

11:45:55 A Yes.

MR. THARP: Are we still on the first day?
MS. HOFFMANN: Yes. Well, he said it
happened on the second day. '

13:46:00

11:46:03

Th:a6:05

11:46:06 10 MR. THARP: (Oh, the second day.
wasor 11 Q Is that right?

e 12 A Yes.

nusos 13 Q You're saying this is the first incident,

naew 14 but it occurred on the second day that you were at
g 15 MacLaren?

14603 16 A Correct.

nasny 17 Q Okay. Where did you touch him?
a2 18 A In the testicles and penis.

s 19 Q On top of his clothes or underneath his
nwasas 20 clothes?

naezs 21 A Both.

haes22.  Q And how did that come about?

meen 23 A He just said thallﬂll—'né;cmi be better,
Jneen 24 "Play with me, go along with me."

w25 Q Is that what he said? Were those his

Page 124
knees so that your body from your waist down to your
thigh was exposed?

11:47:19

11:47:23

e A Correct.

Q How long did this take?

A Twenty minutes, half hour.

Q So for 20 to 30 minutes, he had his penis

exposed and you had your penis exposed?

114725

i1:47:30

THeT:35

1
2
3
4
At 5
6
7
8
9

11:47:38 A Yes.

11:47:38 Q Is that correct?

14745 10 A Correct.

iranas 11 Q And when -- did Father Sprauer ejaculate?
nuaree 12 A Yes. .
t:4mae 13 Q And where did his sperm go, where did the

nazs 14 gjaculate go?
narm 15 A He either wiped it on toilet paper or on a

nensr 16 IOWE].‘

etz 17 Q’ Had you ever engaged in this type of
wawes 18 behavior before?
nasos 19 A No.

w4620 Q Had you masturbated yourself?

g 21 A Yes.

1aanz 22 Q And had you ejacuiated?

a3 23 A Yes.

14813 24 Q So you knew what masturbation was?
114818 25 A Yes.
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ior:¥ 1 whether you were abused more than once in D-17 oy | went to Thayer?
oLz 2 A 1 cannot recall more than once in D-1. 20330 2 A Correct.
120040 3 Q Okay. So to the extent that the 2oy 3 Q And as T understand it, you're not
wouas & complaint, paragraph 5, says that you were abused 2oz 4 claiming you were abused by Father Sprauer while you
oe 5 twice in D-1, that's false? 20335 5 were in reception?
oy 6 MR. GATTIL: It's a mistake. zaaw 6 A Correct.
ot 7 A It's a mistake, 1o 7 Q Allright. So now you're in Thayer.
oz 8 Q It's incorrect. a8 How long were you in Thayer before the
1zons 9 Is that right? i3 9 second abuse occurred?
ot 10 A It's not the entire truth. naes 10 A Within a couple of weeks.
zoiss 11 Q Okay. When was the second — what other 120347 11 Q And where did --
1izotsn 12 incidents of abuse do you remember, where did they  [rzoz4 12 A Like we were at church and he was glad to
izezes 13 happen and when did they happen? izexs2 13 see me.
12004 14 A In the auditorium. I would have had to 120559 14 Q So your testimony —
1zaz09 15 have been on Thayer cottage at the time to have the 12:03:55 15 A Or should I just say mass.
1225 16 privilege to go to auditorium. 12:00:56 16 Q Your testimony, sir, is that you went [o
120216 17 Q What were you doing in the auditorium? 120359 17 mass while you were in Thayer cottage, correct?
waozis 18 A Church. 0601 18 A Correct.
e 19 Q You were attending church in the 1zoao 19 Q And Father Sprauver was the priest who said
1z 20 auditorium? 1zoe03 200 mass?
10225 21 A That's how [ know about the auditerium, rzoeos 21 A Yes,
noze 22 and afier different times at church, we would go 1zouod 22 Q And you recognized Father Sprauer when he
ez 23 back, certain of us, certain students. 1zocos 23 said mass, because he'd been to visit you in D-1
12:02:34 24 Q Okay. So tell me what happened in the izoaie 24 when you first got there?
iz 25 auditorium after church or during church. wwoan 253 A Yes.

Page 138 Page 140

e | A Tdon't recall if he had an office at the oen 1 Q Between the time that Father Sprauer came
rzozz 2 time there or if we were —~ it was more like a o1z 2 to visit you in D-1 --
1zoze7 3 storeroom or work room or something that when I was |izoas 3 A He wasn't the only one doing the mass,
roxse 4 there cleaning and doing stuff, that he did the same zorrr 4 there was someone else. If it was another priest, 1
izozs 5 thing he did to me in detention one, oezt 5 don't recall, but there was other clergy during
1zoest 6 Q Was this -- what day of the week? 1zoazs & mass,
wow 7 A Idon'trecall. It would have been oas 7 Q So it would be more than one priest saying
rzm 8 sometime when I was on Thayer cottage. 1zorze 8 mass?
o 9 Q Okay. o2 9 A Yes, or part of mass.
1zex0s 10 A It wasn't during a church ceremony, no. 120430 10 Q So there were two priests on the altar
izomor 11 Q That's what [ was trying to determine. noeas 11 saying mass?
2os0e 12 Was it in connection with a church 12:0435 12 A To the best of my recollection.
1za:10 13 ceremony? o 13 Q Had you seen Father Sprauer between the
1zonn 14 A No. 1zorez 14 time he visited you in D-1 and when the second
rzoxn 13 Q Did you go to church when you were in 1z0¢46 15 incident of abuse took place?
1zo:4 10 Thayer cottage? izoaes 16 A Tbelieve occasionally during reception
120315 17 A T went to both Protestant and Catholig, st 17 when he would come to the cottage and visit, prayer
izoz7 18 Q Each week? neess 18 group, you know, nothing out of the ordinary.
zaae 19 A Yes, neso 19 Q So you did see him, physically saw him?
o3z 20 Q Or did you rotate? 1zos0s 20 A Physically.
1m0 2] A Both. Whatever I could do to get off 1208505 21 Q While you were in reception?
o 22 cottage., zosm 22 A Physically.
12023 23 Q Okay. How long were you in reception? 12:05:08 23 Q And you physically saw him during your
2o 24 A Two weeks. imos1 24 initial stay at Thayer?
1z:m26 25 Q All right. And then after reception, you 120512 25 A Correct.
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mos2 1 Q And when you say you saw him, your moest 1 auditorivm before this abuse took place?
acsw 2 testimony is he would be there doing prayer groups? |sese 2 A This was one or two times. You know, it
zosie 3 A Yes. Zonm 3 Was one or two limes,
wosm 4 Q What else would he be doing when you saw oro 4 Q And was Father Spraver the supervisor?
oz 5 him? 2w 5 Did he supervise over those people who cleaned the
izos 6 A Counseling. wonos 6 auditorium?
120524 7 Q When you say "counseling,” what do you 2ons 7 A [ believe depending upon what we were
20523 8 mean, counseling other inmates, other residents? worz 8 doing, more than one occasion cleaning, there would
nose 9 A Other swdents, talking, counseling. mgis 9 have been a staff member if Father Sprauer wasn't
sy 10 Q Okay. But your next contact with Father zonis 10 present.
w2036 11 Sprauer was when you claim he next abused you. zonie 11 Q Okay. So you had seen him in the
120540 12 Is that correct? zorse 12 auditorium supervising?
120840 13 A Correct. ot 13 A Yeah.
120541 14 ¢ So you hadn't been involved -- 1zorn 14 Q And then what happened on this occasion?
meses 15 A Personal contact. s 15 A T was alone with him,
1zos4 16 Q -- personally counseling with him from the 1zo7:24 16 Q And what happened?
jzos4a 17 time you saw him in D-1 until the second abuse? worzs 17 A He brought me into what you'd call a
1os:s4 18 A I'd say prayer meetings in reception and 2oz 18 storage voom, a supply room.
wosss 19 casual, 1zon3 19 Q What did it look like?
1zosss 20 Q But you'd seen him at mass? o3z 20 A An oversized broom closet.
102 21 A Correct. 120030 21 Q What was in it?
w22 Q Saying mass at MacLaren? za622 A Cleaning materials, supplies.
12:06:04 23 A Correct. 120743 23 7Q Anything else?
2oem 24 G And this is while you were in Thayer? o3 24 A 1 don'trecall. Probably the mop buckets
12:0606 25 A Correct, izor3 23 and the dust mops, vacuum cleaners.

Page 142 Page 144

oo | Q So tell me how it happened that Father 104 1 Q@ Okay. Was there a table, a chair, a desk,
2o 2 Sprauer and you ended up together one-on-one. werse 2 anything like that in there?
oz 3 A 1 was assigned to help out in the zowm 3 A There were a couple of chairs. It wasn't
woes 4 auditorium and he was there. orse 4 like a - it was like a wooden chair - chairs.
120615 5 Q What were you doing, what was your work in  |izarss 5 Q And this room, this supply room, was off
noes 6 the auditorium? norss 6 the auditorium?
120618 1 A Cleaning. 1zorse 7 A It was part of the auditorium off the
sz 8  Q And what was Father Spraver doing in the e 8 avditorium.
neszs 9 auditorium? 2wm-9 @ Okay. And how did he get you into this
mmae 10 A 1 guess yon would say he was trying to oo 10 TOOM?
mesas 11 supervise cleaning, or helping. yoeos 11 A Followed me.
1263t 12 Q So he was supervising you? s 12 Q Oh, you were going into this room for some
roe33 13 A Or organizing. izosi 13 supplies.
1063 14 Q So was he supervising you? oen 14 Is that right?
120637 19 A Yes. izown 15 A Yes.
10638 16 Q Isthat "yes"? ez 16 ¢ Is that correct?
1zosag 17 A Yes. There was no staff. zomi2 17 A That’s correct.
1060 18 Q Okay. Were there other people cleaning in zot3 18 Q And Father Sprauer, your testimony is he
ez 19 the auditorium? s 19 followed you into this room?
zos43 20 A Not at this particular time. w20 A Correct,
1061 21 Q Generally when you cleaned in the 1zoma 21 0 And what happened when you both got into
120605 22 auditorium, were there other residents or inmates o0 22 this room?
wosap 23 cleaning? nwz23 A He proceeded to do the same thing he did
12:06:09 244 A On some occasions. o 24 1o me at detention 1.
20630 25 Q How long had you been cleaning in the 225 Q@ Well, what did he do or what did he say?
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e 1 A He got me in the corner and cornered me, w1 Q _And you're rutually masturbating each
nges: 2 50 to speak, asked me how things were going, how he s 2 other.
eotss  3_could make things better, just proceeded to fondle e 3 Is that your testimony?
o0 4 Mme. s 4 A That's my testimony.
zeen 5 Q Were you both sianding up? ewm 5 Q@ Okay. He used his hand to masturbate you?
nogms O A Initially. zwen 6 A Yes.
120kas 7 _m;literally he cornered you in a iz 7 mou used your hand to masturbate him?
1zee4s 8 corner of the room? iezs 8 A Yes.
iz 9 A Confronted me. zes 9 Q And were you doing this simultaneously?
zas 10 Q Okay. And then did he - I mean, what did zoa 10 A Yes, '
rosss 11 he do, did he start fondling you? w1l Q And did you both ejaculate?
vuoess 12 A Putting his arm around me. zen 12 A Yes.
o 13 @ How did that wrn into something sexual? zin 13 Q And did you both ejaculate at the same
izoe0a 14 A Kind of like he said, "I can make this

1izovor 15 better,” and again, he did it again.

20 16 Q He did what again, sir?
sy 17 A He molested me.
2oz 18 Q Okay. Buttell me in 45 much detail as

e 14 time?
A Tdon't recall,

Q Okay. Was there any hugping, kissing
izear 17 involved?

038 18 _rﬁA‘_fusT friendly touching.

12022 15

e 16

mieas 19 your penis and your stomach area was exposed?
oo 20 A Yes,

1015 19 you can what he did to you. 121041 19 _Q_A_ilL(}[_a]_sg(_?_ o

o 20 A He undid my trousers, proceeded to fondle w20 A He wanted me to and [ wouldn't.

inoen 21 me, masturbate me, zims21 - Q How do you know he wanted you to?

22522 Q While you were standing up in the corner? nwar22 A He asked me. -

12:09:26 23 A Sitting in a chair. 12:1048 23 Q Any anal sex?

12:00:26 24 Q How did you get from standing up in the 12:10:49 24 A No.

rzo96 25 coTnET to sitting down in the chair? ' mieas 25 @ So when you say he asked you, he said,
Page 146 Page 148

nen | A T'was back and forth in the room petting sz 1 "You know, will you put your mouth on my penis,”

s 2 stuff, getting stuff, wiess 2 something along those lines?

zen 3 Q So at some p-oint in time, you sat down in | 3 h_vA__ Yes.

memas 4 a chair? zuse 4 Q How lang were the two of you in this

zwas 5 A Correct. 1was intimidated to sit down. oo 5 supply closet together?

1z b Q Was Father Sprauer standing or sitting? 2o 6? -Xmuﬁmes.

1zea1 1 A Sitting next to me. o T Q And did anybody come-'into the auditorium

pees 8 Q So you went from standing to both of you |2mes 8 while you were there?

i20mes 9 sitting? iz 9 A No.

noas 10 A Correct, as he was guiding me spiritually, [izw 10 Q Wag there a deor on the supply closet?

zesso 11 50 to say, talking -- izt 11 A Yes.

252 12 Q How was he guiding you spiritually? 1ztaa 12 Q Was it open or closed?

eese 13 A Talking to me, asking me how things were, 20213 A Open.

nees7 14 how things were going. e 14 Q So it was wide opened?

n2oes7 15 Q And then he sat you down in a chair and e 15 A Yeah.

1. 16 how did your pants get undone? 1214 16 Q So if somebody came in, they would have

oo 17 A He undid them. s 17 seen you?

ez 18 Q Okay. And were they pulled down so that | 18 A Idon't believe you could just walk into

iz 19 the auditorivm. I believe like any other door at
izna 20 MacLaten, it's locked unless you're let in or out.

1z10:07 21 Q__And did he pull his pants down? e 21 Q Now, when in relationship to your transfer
mew22 A _Yes. 1z 22 to Thayer did this occur?

w0 23 QS0 while you're both sitting, you both 21132 23 A Within the first couple of weeks.

mes 24_have your pants down around your knees? 121 24 Q SoTwantio et a2 time frame.

s 25 A _Correct, 121435 25 You were in --
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EAIE ! A I wasn't in Thayer all that long and 1 was PALEI A Yeah, I believe that he walked me back 1o

e 2 transferred to Camp Tillamook. Idon't--if1look s 2 cottage after the ncident.

s 3 at the dates, it's within a couple of weeks. 1zzs 3 MS. HOFFMANN: Okay. Let's take a lunch

e 4 Q Well, help me out this way: ‘When you i 4 break.

mnso 5 first went to MacLaren, you were in D-1 for three 2330 5 What time do you want to come back?

w6 days, vight? wnn 6 MR. GATTI: What time do you want?

s 7 A Right. s 7 MS. HOFFEMANN: 1:00, is that good for you?

zans 8 Q And then you said you were in reception s B MR. GATTIL: Yeah.

s 9 for three weeks? a9 (Lunch recess taken: 12:13 - 1:04 p.m.)

st 10 A Correct. yosar 10

e 11 Q And then how long were you in Thayer nauzs 11 BY MS. HOFFMANN: (Continuing)

iz 12 total? o 12 Q Sir, are you ready to continue?

ez 13 A It was months. 1:0431 13 A Yes.

w2z 14 Q Months? e 14 Q Just before the lunch break, you had

miza 15 A It had to have been a couple months. mee3s 15 finished telling us about the second allegation that

1205 16 Q Best estimate? 00w 16 you have regarding abuse by Father Sprauer, correct?

2sz06 17 A Yeah. a0 17 A Correct.

w1200 18 Q Two months? 130040 18 Q Is there anything that you want to add or

1208 19 A Yeah, when I was at Tillamook, 1 was — it imoea2 19 change to that?

w22 20 might have been -- it’s just hard to say. You know, 1oaaz 20 A No.

zae 21 I looked at all the juvenile transcripts. 130043 21 Q Okay. When was the next time that you

121224 22 Q Well, when in relationship to your 1045 22 claim were you abused by Father Spraver?

22w 23 transfer to Thayer did this occur, the beginning of moeso 23 A It was probably within a week of that.

s 24 Thayer? moess 24 Q ‘When you say "within a week of that,"

im0 25 A The very beginning. o571 25 you're talking about — you're at Thayer cottage?
Page 150 Page 152

iz 1 Q The very beginning? moseo 1 A Yes.

mn 2 MR. GATTI: Can we break here, Margaret? |mesoe 2 Q And the first incident was soon after you

reras 3 Tt's ten after 12:00 and I have a 12:15 call. posoe 3 Tirst arvived at Thayer?

iz & MS. HOFFMANN: Sure. mosos 4 A Correct.

12024 3 Can we just finish this incident and then 130506 mﬁéw it's a week later?

iz 6 we can have the rest to do when we get back? 130508 O A Within two weeks.

zizas T MR. GATTI: Sure. 1as0s T Q Okay. What happened?

iz 8 Q And you said you were in the auditorium 130500 8 A I was working in the auditorium again and

zazee 9 because you were working cleaning the auditorium,  izosn "9 the same thing happened.

wizn 10 correct? o 10 Q@ You were in the auditorium because that

azst 11 A Correct. mesie 11 was part of the job you had at MacLaren?

iz21z52 12 Q And you had privileges at that point? o5z 12 A Yes.

1zazs 13 A Correct, 130523 13 Q What was Father Sprater doing in the

1zazs 14 Q@ Okay. Have you told me everything that sz 14 auditorium?

235 15 you remember about the second incident of abuse? 1osa1 15 A Supervising, helping.

z1z00 16 A Yes. 10525 16 Q Was he supervising you?

123 17 Q Okay. Where did you go or what did you do 130530 17 A Yes.

121306 18 when — after you and Father Sprauer both os3z 18 Q Who else was in the auditorium?

izn08 19 ejaculated? mosu 19 A Myself and Father Sprauer.

iz 20 A I finished cleaning the auditorium and 1ns:36 20 Q Okay. Had you -- in the interim between

i34 21 went back o cottage. | nosw 2] the second and the third incidents of abuse, had you

s 22 Q What did he do? 1oz 22 been working regularly in the auditorium?

120317 23 A Went aboul bis business. 130545 23 A That and in the kitchen and in the

121300 24 Q Which was 1o supervise you in the 10547 24 laundry.

123025 auditorium? 13:05:48 25 @ Okay. And had Father Sprauer been your
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Page 157
upon who the clergy was? CHATHUI |
A Both. B 2
0 So sometimes it was multiple -- w3
A Sometimes it would be a group of outside  Jimuar 4
sources coming in to volunteer. EATRT I

Page 159
remember being there?

A Names just don't come 10 mind.
Q So as I understand it, for this third
incident of abuse, you were working in the

auditorium and Father Spraver was there supervising

o Okay. How frequenily was Father Spraver |uua 6
part of this prayer group in the kitchen when you lnnn 7
were at Thayer? nus 8

A Frequently. mas 9

you, correct?

Y e,
A Correct.

Q What time of day was it?
A Tt would have been afternoon.

s 10 Q Okay. And when did the prayer group in  |mun 10 Q Okay. Do you know what day of the week?
s 11 the kitchen take place, you said in the evenings? |muns1l A No.
e 12 A Usually in the evenings. mna 12 Q And what happened?
noese 13 Q From when to when? mn 13 A The same thing as the firsi time in the
wwwld A Seven to eight-ish. Anything s 14 closet.
saoes 15 extracurricular from the cottage from school was fin 15 _Q When you say "the same as the first time,"
aeee 16 done in the evening. gara 16 you mean the same as the second time, don't you?
awo 17 Q Okay. And this, you understood, was an  |snas17 A Yeah, that's what I mean,
o 18 extracurricular activity? s 18 Q Okay.
i 19 A Yes. ez 19 A Sorry about that.
e 20 Q Meaning that it was voluntary on the part  lsea20 _ Q Okay. How did you get into the closet?
e 21 of the residents? kst 21 Was it the same type of thing, you went in cleaning?
13001 22 A Yes. 135035 22 A Cleaning closet, supplies, mop bucket,
w23 @ How many residents would go to this prayerjiniss 23 broom.
w24 group in the kitchen? s 24 Q So you went into the cleaning cloget 1o
100 25 A Ten to fifteen. sazol 25 get supplies?

Page 158 Page 160
a1 Q All from Thayer? iz 1 A Yes.
men 2 A Yes. mee 2 Q And why was Father Sprauer in there?
w3 Q Do you know — can yon name anybody else s 3 A Trying to comer me.
mie2s 4 that was there with you? s 4 Q Okay. And what happened when you were
ez S A Students? mizee 5 both in the closet?
mie 6 Q Yeah, by name. s 6 A He was just spiritually consulting me
e 7 Do you remember their names? sazis 7 apain and being real friendly.
e 8 A Thomas Tahah. e 8 Q And then what happened?
ERLSYIN Q Whe? Bz 9 A He molested me.
13ae3s 10 A Thomas Tahah. 1zuza 10 Q How?
131036 11 Q How do you spell that? e 11 A Fondled me, masturbated me.
mes 12 A T-A-H-A-H, I puess. snm 12  Q Are you saying, sir, that it was exactly
mea 13 Q Anyone else? wz3s 13 the same type of activity that had occurred in the
130es 14 A Jum Tapan. s 14 second incident? )
e 15 MR. GATTI: How do you spell the last w15 A Yes.
13aces 16 name? anel6  Q There was mutual masturbation?
13es0 17 THE WITNESS: T-A-N-A-N, Tanan. T just i 17 A Yes.
131056 18 remembered him. It's just hard to remember so far. [ 18 Q So you were masturbating Father Sprauer
o 19 iz 19 simultaneously while he was masturbating you?
ez 20 BY MS. HOFFMANN: (Continuing) 1azso 20 A Yes.
e 21 Q Okay. But you definitely remember Tom mee2l Q@ And were you standing, sitting, lying,
w22 Tahah and Jim Tanan going to this prayer group in w22 what was your relative respective positions?
nase 23 the kitchen? 132:35 23 A Sitting.
13108 24 A Yes. wizst 24 Q@ Had anything changed about this supply
e 25 Q Okay. Anybody else that you definitely e 25 closel from the second time to the third time?
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LN A Np, . 1429 1 him at the time of the second abuse?

123508 2 Q And there were -- you said there were 1363 2 A Yes.

panes 3 chairs in there? s 3 Q What did he tell you when you were abused
EREE ) A Uh-huh. e 4 the second time about what he could do for you at
e 3 Q And is it your testimony, sir, that you mese 5 MacLaren?

mizn 6 and Father Sprauer were sitting in the chairs? wea 6 A He had already done some of the previous
mizn 7 A It wasn't a chair per definition, it was a nases 7 things. He helped me get into the audjtorium and do
s 8 bench. T would say they were wooden chairs. 11400 8 some extracurricular stuff. He brought me

13308 9 Q I'm sorry? mess 9 commissary, which — snacks. I don't recall if he
saxwe 10 A Big, wooden chairs. e 10 brought me cigarettes or not. It seems I always had
oz 11 Q So they were wooden chairs? wizer 11 plenty of cigarettes.

13132e 12 A Courtroom-type chairs. sas 12 Q So are you saying, sir, that between the _
waaas 13 Q And you and Father Sprauer were sitting in mass 13 time of the first abuse and the second abuse. he
32 14 those chairs? uase 14 had -- he had been helpful or responsible in getting
w15 A Yes, s 15 you the job cleaning the auditorium?

w16 Q The door was open? s 16 A Yes.

1mae 17 A Yes. sz 17 Q How do you know he was the one that was
1nixi0 18 Q The same as before, it was wide open? s 18 res;i;;hsib]e for getting you the job cleaning the

1230 19 A Yes. 13532 19'auditorinm'.L

e 200 Q And is it your testimony, sir, that both wizn 20 A T just assumed that he was the one

wis 21 you and Father Sprauer had your pants pulled down |15 21 responsible for the anditorium. That was his doing..
141 22 towards your knees? s 22 _Q Okay,

masa 23 A Yes. e 23 A 1didn't think we pot to just pick that

mza 24 Q So that you were both exposed from the s 24 job, that chore.

131340 25 waist down to the knees? 131543 25 Q Had you applied for that job?

Page 162 Page 164

msma 1 A Yes. isas 1 A 1 got it through Father Sprauer.

Bse 2 Q And your penises were exposed? 131545 2 Q What did you understand that he did, what
a3 A Yes. mse 3 connections did he have to get you that job?

sy 4 ¢ And you mutally masturbated? masse 4 A He was the Catholic priest, he was my
i3s3 A (Witness nods head.) iss 3 mentor, he was my counselor, somebody I respected.
s 6 Q Correct? men O QO When did he counsel you?

mes T A Correct. ERTT) A Whenever we were -- well, mass is

mxes 8 Q And you both gjaculated? mis0s 8 counseling, the prayer groups is counseling.

wza 90 A Yes. w9 Q So when you say --

s 10 Q And what happened when you completed the e 10 A Spiritually.

wiess 11 sexual act? e 11 Q When you say he was your counselor, you're
maxse 12 A I finished up my cleaning and went back to wuasia 12 referring to the times that he said mass and the

meat 13 cottage. 13asas 13 times that he was involved in the prayer group?

1B 14:08 i4 Q Okay. Now, you told me before, g 14 A Yes.

imiees 15 Mr. Klettke, that the first time you met Father 131620 15 Q Had you ever done any one-on-one

wiaor 16 Sprauer when you were in D-1 and there was sexual  [n:en 16 counseling with Father Sprauer from the time that
mien 17 activity, that he was assuring you or promising you maez 17 you got to MacLaren until the time of the second
s 18 that he could do things for you while you were at mien 18 incident of abuse?

maas 19 MacLaren, correct? gz 19 A No.

et 20 A Correct. 13630 20 Q Had you ever done any one-on-one

1148 21 - And in fact, you listed 2 whole group of ez 21 counseling with Father Sprauer from the time you got
miwz0 22 things that you said Father Sprauer said that he wieae 22 1o MacLaren until the time of the third incident of
as22 23 could do for you while you were at MacLaren, right? [im.e 23 abuse?

e 24 A That's correct. 7 i3 24 A Tdon't recall.

w2625 Q Did you have similar conversations with mewn 25 _Q Okay And you said he provided you with
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e L cigareites?

Bogs 2 A Idon't recall. Ialways had cigarettes.
ETINTRNC O Okay. During this time in the closet when
miess 4 there was the second incident of abuse in the

13:16:5§

Page 165

5 auditorium, did he make representations 1o you that

Page 167
A Correct.

Q But you could smoke in the hallways?

A No, outside the building.

Q All right. So during -- In between
classes, you could walk outside the building and

13:18:32
13:18:32
13:18:35
13:18:37

1
2
3
4
g3 5
6
7
8
9

st 6 he could do things or continue to do things for you 194637 smoke?

sre 7 at MacLaren? T i 131838 A Yes.

wne 8 A Yos. 13:18:38 Q How about in Thayer, could you smoke

e 9 Q What d;d he tell you? 131841 inside the cottage?

w10 A He told me he could still make things mose 10 A Yes,

s 11 better for me, and he got me into this program, he e 11 Q Was Thayer set up like a dormitory?

im0 12 continued having me all this free time. It was mmes12 A Yes.

s 13 privileges no one else received, w13 Q So you could smoke -- what, sit on your

13:12:15 14*”—--61”8“0_31011 believed that you had privileges at naga 14 bed and smoke?

jvme 15 MacLaren that no one else had? s 15 A In the day room.

mwlb A Yes, masse 16 Q Inthe day room.

oz 17 Q And you believed or your testimony 1s you wmws 17 How about in reception, where could yon

iz 18 had privileges at MacLaren that no one else had? nagss 18 smoke?

s 19 A Yes. | s 19 A In the day room.

warn 20 Q And your testimony is that — gz 20 Q Okay. And what, if anything, did Father

2] A 1had better privileges than anybody else, misw 21 Sprauer tell you during this third incident that he

22 yeah. imses 22 would do for you, or could do for you?

w23 Q And your testimony is that you had those e 23 A Just make it easier on me.

a1 24 privileges because of something that Father Spraver  [mixu 24 Q Okay. At the time of this third incident,

13736 25 _did to get you those privileges? w03 25 had you already made plans or been told that you
Page 166 Page 168

mias 1 A Yes, mes 1 were going to be going to Camp Tillamook?

v 2 Q Okay. Where could you smoke at MacLaren? [nmsa 2 A 1was on a waiting list, a very long

3 3 A On cotiage. mw2s 3 waiting list.

e 4 Q In Thayer? msae 4 Q Did Father Sprauer have anything 10 do

s 5 A Yes. paszs 5 with you going to Camp Tillamook?

iz B @ How about in reception? mien 6 A Tdon't know.

mies 7 A Yes. EAETR Q Did Father Sprauer have anything to do

Lz 8 Q So you could smoke in reception? imien 8 with you getting on the waiting list to go to

s 9 A Yes. sy 9 Tillamook?

1 10 Q And you could smoke in Thayer cottage? ey 10 A T don't know.

1ot 11 A Yes, and at school, but not in class. mtear 11 Q Were you told that you were on the list to

meo 12 Q I'm sorry? e 12 go to Tillamook when you first went to Thayer?

3iaed 13 A At school, but not in class. %0ae 13 A Yes,

1:ae0s 14 0 So you could step outside your class and mses 14 Q "Yes"?

nagw 15 smoke? inmes 15 A Yes.

1naee 16 A On break. You would have break -- like a 1546 16 Q Who were your counselers in Thayer, or who

s 17 regular high school would have — go from class to mass 17 were the staff that were in Thayer?

ks 18 class, we did the same thing, and you had so much 13:19:55 18 A Ydon't recall the names of the staff. 1

musas 19 time to be somewhere. e 19 remember a Paul Meeks.

130020 20 Q Okay. oo 20 Q What did Mr. Meeks do?

13asw 21 A The campus wa$ pretty — not like today. 1200 21 A Assistant manager.

13182 22 You could go there and smoke even as a juvenile, it |sw0s22  Q Okay. Who else do you remember?

131826 23 was open. 13a0e 23 A Mr. Heir, he was the manager.

sz 24 Q So when you say at school you could smoke, 132002 24 (Q The manager of Thayer?

s 25 you couldn‘t smoke in your classrooms? ' w25 A Yes.
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Page 173
Q And as a consequence, you were returned (o
MacLaren?

13:25:41
132543

A Pending the resolution of the hearing, 1
was -- the sciloscopes, I believe, and then [ was
convicted of stealing some appare! at Fred Meyers.

¢ Okay. So after you -

A Tt was one or the other that reversed the
judge's decision to send me back to Macl.aren.

Q Okay. You were arrested for stealing
electronic equipment, correct?

A Yes.

Q And while you were waiting to find out

13:25:46

13:25:53

1
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4
132555 S
s 6
0 T
13:26:07 8
w0 9
e 10
23 11

13506 12

what was going to happen, you got rearrested for 1ase 13
stealing — 12620 14
A From Fred Meyers. st 15
Q - from Fred Meyers, and as a result of 132624 16

that, you went back to MacLaren? s 17
A Yes. 12em 18
Q When did you go back to MacLaren? 126 19
A Tbelieve it was late '80. 1338:34 20
Q I'm sorry? was3s 21
A T think it was late ‘80, fali of '80. 132640 22
Q Did you see Father Sprauer when you went 136 23
back to MacLaren in the late 1580s? 13:26:45 24
A No. 13:26:08 235

Page 175

A No, not the second time.

Q Did you stay any place at MacLaren other
than Hall cottage?

A Well, I believe they would have put me
back in detention, and then I would have went 1o
cottage. At the time, Hail cottage turned to
Thayer, Thayer turned to Hall. They switched
cottages. Since I was part of Thayer, 1 went 10
Hall.

Q But is it — do T understand you to say
that Hail and Thayer were the same cottages, they
just had a different name?

A No, different building.

Q Okay.

A But since 1 was committed the first time
to Thayer, 1 was a new Hall student.

Q Okay.

A I puess they converted Thayer into some
other program at my second incarceration.

Q During your second stay at MacLaren, which
as | understand your testimony began in late 1980,
were you ever in D-1 or D-27

A Only when I was brought back.

Q Okay. And which one were you in?

A 1t would be D-1.

13:24:59
13:25:00
13:25-01

13:25:04

1

2

3

4
3o S
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13250 1)
1sie 12
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12529 17
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Q Did you ever see him again?

A No.

Q So after you left MacLaren and went 1o 13265
Camp Tillamook, you never again saw Father Sprauer?|ias:s8

A Not until today.

© You never again even laid eyes on him?

A No.

¢ When you rewurned to MacLaren -- are you

13:26:50

13:36:51

13:24:07

13:271:11

1
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3
4
e S
6
7
8
9

13:27-34
okay? By
A Yes. wan 10
Q When you returned to MacLaren in the late w11
1980s, how long were you there? e 12
A 1 believe it was six months. s 13
Q 1 shouldn't have said late 1980s. In late e 14
1980. mon 15
A T understood. 122034 16

Q You returned to MacLaren --

A TIbelieve it was six months, until T 3z 18
turned 18. o 19
Q Okay. Where were you housed the second e 20
time? : 3 21
A Hall cottage. 13:2m.45 22
@ The whole time? e 23
A Yes. 134 24

Q Did you go to a camp?

Page 176
Q For how long?

A One to three days.

Q And am I correct, sir, you are not
alleging any abuse during your second stay at
MacLaren, which began in late 19807

A Correct.

Q Now, with respect 1o the three incidents
of abuse that you've testified to today, who did you
tell about those incidents?

A _Nobody.

Q Did you — at the ttme, did you tell
anybody at MacLaren?

A No.

Q Did you tell any counselor?
_A No.
Q Did you tell any other member of the

warw 17 _clergy?

A No.
Q Did you tell the Protestant clergyman?

—

A No.

Q Did you tell anyone who - at the
Archdiocese about the abuse?
A No.

Q Have you ever told anyone at the

140 25 Archdiocese about the abuse?
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child support.
Q Anything else?

imans 24

Page 181 Page 183
parn | Q Were you ever abused when you were ai muso | A Notthat I recall.
g2 2 Donald E. Long? B4 2 Q Okay.
sz 3 A No. wms 3 A Actually, there was. The first time I did
sz 4 Q Were you ever physically abused when were msw 4 probation -- probation violation, I was sentenced
e 5 you there? ase 5 and 1did I believe 30 days the first time T ever
wia 6 A No. aas0s 6 went to aduli jail. I'll get the date -- '90, '91,
s 7 Q Were you ever sexually abused there? wasn 7 1did 30 days at the Inverness Jail.
B3 B A No. 515 8 Q What was that for?
mmes 9 Q Did you ever interact with any clergy when s 9 A Probation violation, child support,
w0 10 you were at Donald E. Long? wasm 10 support enforcement.
masz 1l A None. J|sssm 11 Q@ Why didn't you tell anybody at MacLaren
w12 Q Was it while you were at Donald E. Long nasa« 12 about the sex that was going on between you and
wanss 13 that you heard these rumors about MacLaren? mas2e 13 Father Sprauer?
e 14 A Probably. wasa 14 A 1 was ashamed, scared, humiliated and ]_
par 15 Q Had you been at any other juvenile or mas2 15 just blocked it out.
3w 16 criminal facilities prior to MacLaren other than nase 16 Q@ Well, while you were at MacLaren, you
w306 17 Donald E. Long for two weeks and then in and outa a5« 17 never forgot that it had happened?
iz 18 couple times? masst 18 A Tjust - 1 blocked it out.
s 19 A No. 1ass 19 Q@ Okay. What were you scared of?
nax 20 Q After Maclaren, were you ever arrested passt20 A The humiliation, maybe being exposed.
e 21 apain? e 21 b Exposed -- what do you mean, exposed to
e 22 A Yes. 1ae0e 22 w_hgt_‘?_
nmwe23 Q When? sx23 A Having it come out and other people would
133315 24 A '93, my drunk driving tickets, failure to ms0s 24 find out.
i33r1e 25 pay child support. ' ms1s25 @ After the first incident, why -- did you

Page 182 Page 184

iz 1 Q Did you do jail time? naen 1 protest the second time?
maxm 2 A 1did 90 days work release. pasas 2 A No.
Bz 3 Q Any other jail time that you've done? 133626 3 Q Why not?
amwu 4 A Arrested and T spent two weeks -- 60 days  [masx 4 A Ijust —I-1don't have an answer for
aazw 5 in Clackamas County jail. paeiz 5 you.
3tz O Q For what? 133633 O Q How about the third time, did you protest?
s 7 A DUIL s 7 A (Wimess shakes head.)
s 8 Q Okay. So 1993, you were arrested and you [immss 8  Q Is that "No™
pas 9 did 90 days work release, right? e 9 A That's "No."
wass 10 A Actually, that was -- yes, I believe that 330 10 Q Did you ever tell anybody, "Look, 1 don't
maxse 11 was the right date. 3% 11 want to be supervised by Father Sprauer. I think
saem 12 @ And when did you spend 60 days in 133eas 12 there's something a litle odd about him™?
o1 13 Clackamas? 133647 13 A No.
aaee 14 A 93, '94, meas 14 Q Did you ever go to one of the guys in
315 @ What other jail time have you done? imaeae 19 charge of Thayer and say, "You know what, 1 think
s 16 A Just county, booked and released. 3aess 16 there's something a little odd about Father Sprauver.
1336 17 Q For what? 3656 17 1don't want him to be supervising me"?
i3z 18 A 1did -- child support, probation for waee 18 A Noo
e 19 DUIT'ing. naw 19 Q You'd had contact when you first got there
naen 20 Q@ For what? i3m 20 from the Protestant clergyman, right?
13z 21 A DUIL 133r0s 21 A Yes.
13335 22 At the beginning of this year, I did two mare 22 Q Did you ever go t© the Protestant
i:3e: 23 weeks in the county for probation violation for  [imwwe 23 clergyman and say, "Hey, 1 don't want to be around

that Catholic guy"?

13anu 25 A No.
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jaams 1 Q Well, I take it you did not enjoy the 13:3g3 1 Q So you went to both the Catholic services
amwe 2 sexual experience that you're claiming occurred nawar 2 and the Protestant services?
w3t 3 between you and Father Sprauer. name 3 A Correct.
wnz 4 A No mas 4 Q Who was the Protestant clergyman when you
marz 5 Q You didn't enjoy it the first time, right? e 5 went back in 19807
a2 O A No. paeso 6 A Tdon't recall.
nans 1 Q You didn't enjoy it the second time? mamn 7 Q I take it you're claiming that this
marm 8 A No. o 8 alleged abuse by Father Spraner has somehow injured
w9 Q You didn't enjoy it the third time? s 9 or damaged you.
sarn 10 A No. Iwas put in the position. nasor 10 _A_That's correct,

33130 11 Q What position? pasm 11 Q How do you think your life would have been
s 12 A The position to be molested. e 12 different if this alleged abuse wouldn't have
3w 13 Q How about when you left MacLaren and wept 13 occurred?
s 14 to Camp Tillamook, did you ever tef] anybody there? |mssss 14 A If T wouldn't have blocked it out, |
1334y 15 A No. " |iz3en 15 probably would have received some serious
nare 16 0 How about when you were paroled home? aen 16 counseling. I probably would have saved my marriage
sz 17 A 1was - no. Iwas very busy in Camp inaer 17 by not blocking it out and had marriage counseling.
e 18 Tillamook. . a9 18 1 probably - I most certainly wouldn't be the drunk
1337 19 MR. GATTI: She didn't ask you how busy iz3ear 19 1 am today. 1 wouldn't be ashamed anymore.
s 20 you were, She asked you if you told anybody. nxs 20 That's —
s 21 A No. yaawss 21 Q_ Anything else?
sass22 @ When you got paroled home when you were mmss22 A (Witness shakes head.)
saarss 23 finished with MacLaren, did you tell anybody what 623 Q Am I correct, sir, that you then blame
3801 24 had happened between you and Father Sprauer? nasss 24 your alcoholism on this alleged abuse?
13:38:05 25 A No. 1oz 25 A That's a fact.
Page 186 Page 188
s 1 Q How about when you went back to MacLaren i 1 Q Your belief and testimony is that if you
saser 2 in the '80s7 mwe 2_had not been abused by Father Sprauer, you never
naam 3 A No. 11000 3 would have had problems with booze?
1o 4 ( When you went back in the "80s, did you ma0ns 4 A Yes.
s S inguire as to whether Spraver was still there? 13405 3 Q And you blame the failure of your marriage
g O A No. a3 6 on this alleged abuse?
13ags 7 Q Did you look to be abused in there? a7 A 1blame the failure of my marriage on
s 8 A No. ) w2 B alcoholism.
pomg 9 Q Who was the clergy was there in 19807 nen 9 Q And you blame the aicoholism on the abuse?
133809 10 A Idon't recall. 13anzs 10 A That's correct.
e 11 Q Did you go to mass when you were there in mapas 11 Q Okay. Now, your brother is an alcoholic,
ez 12 19807 ez 12 tight?
g 13 A Yes. saa0 13° A Seems to be.
waen 14 Q So you went to the Catholic mass? 1o 14 Q Was he sexually abused?
s 15 A Yes. 14033 15 A Pretty recently.
sz 16 Q And there was a Catholic priest? 13035 16 No.
1380 17 A Yes. 134036 17 Q And you have other siblings who have
1agw 18 Q You just don't know who it is? 1:a038 18 battled booze, right?
nen 19 A Correct, maoan 19 A My sister.
s 20 Q Were you supervised by any Catholic priest 134001 20 Q Was she sexually abused?
naen 21 when you went back in 19807 13:40:03 2§ A Notto my knowledge.
s 22 A No. meoa22  Q So why -- help me with your thought
13833 23 Q Did you go -- why did you go to Catholic iesea 23 process, why do you think that your alcoholism is
ieas 24 services in 19807 paosi 24 more related to the abuse than perhaps a genetic
13ws 25 A 1went to both. 1055 25 family ree?
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1nacse 1 A Because nobody in my family history has mann 1 Do you see that?
wa02 2 been an alcoholic per se. B 2 A Correct.
far0s 3 Q 1 thought you told me your brother was an s 3 Q And it has your name, "Lester Klettke,"
s 4 2lcoholic, a4 correct?
Btz 3 A My brother has just recently become an a3 A Yes.
uai; 6 alcohalic. tnazs O Q I'll represent to you that it comes from
iz 7 Q What's the cause of his alcoholism? ez 7 the MacLaren documents. It says, "Date admitied,
nae 8 A Marital problems. e 8 10-19-78."
saen 9 Q And you believe the cause of his o 9 Is that correct?
mavs 10 alcobolism is because recently he's had some marital  |i:eax2r 10 A Correct. |
maun 11 problems? i 11 Q And is that the date that you were '
1:4nzs 12 A Yes. w12 admitied to MacLaren the first time?
e 13 Q And what's the reason for your sister’s e 13 A Yes,
ma2s 14 marital problems? man 14 Q And it has your height down as five feet
sam 15 A When we were kids, she had a - well, she (3335 15 eight inches and your weight as 126.
ss.a12s 16 married her high school sweetheart. They would just iz 16 Is that what you weighed and what your
naas 17 go out and party on the weekends. They would work |imxes 17 height was when you were admitted o MacLaren --
een 18 together at the same restaurant, and after work, 13300 18 A Yes.
a1 19 they would go out and be kids, and I can remember |13z 19 Q - in October of 19787
13138 20 that. 13504 20 A Yes.
134138 21 ¢ So you're saying her alcoholism is just -- 13enas 21 Q And it says your complexion i fair.
1 22 A D'm not saying she's an alcoholic or was 10341 22 Is that a correct staternent as of the time
s31as 23 BVET. 134349 23 that you were admitted (0 MacLaren?
1ara 24 Q She's a preity heavy drinker? 134351 24 A Yes.
13149 25 A She used to drink in high school. 1345 25 Q And under religion, it has a "P."

Page 190 Page 192

EWTETI | Q Okay. When you were married, you said axss 1 Do you see that?
ez 2 your wife drank prety heavily? s 2 A Protestant.
maxe: 3 A That's correct. tiazss 3 Q And is that information that you provided
a0 4 Q Was she ever sexually abused? x5t 4 them or somebody provided them when you weni o
azo 3 A No. sewss 5 MacLaren?
3azo 6 Q What do you think -- what's the cause of ko O A Correct.
p4zot 7 her alcoholism? Baso 7 Q And in fact, you were a Methodist when you
e 8 A Geez, she had a lot of fun. 1drank so maes 8 went to MacLaren?
a2 9 she drank. OQur mutual friends drank. l3:44:04‘ 9 A lisays — "T was raised in the Methodist
mazn 10 @ So you would agree that sometimes e 10 church.”
sy 11 alcoholism or heavy drinking is just a natural paag 11 Q Tt says "Place and date of birth, Texas.”
216 12 process of your environment, it doesn’t have o be s 12 Is that where you were born?
134220 13 cansed by something? 134805 13 A Correct.
134221 14 A 1 would agree or she would agree? 138400 14 Q So that's a correct statement.
s 15 Q I'm asking you if you would agree. a7 15 It says, "Age: 1477
134z 10 A Iicould be. i 16 __A_CDII‘ECL
13eazsg 17 (Exhibit No. 3 marked.) ez VT Q And it has your birthdate as 11-12-62,
mazst 18 Q I'm showing you what the court reporter 132t 18 Is that correct?
a2 10 has marked as Exhb. 3. It's a document that at the e 19 A Correch.
1naso1 20 bottom right-hand corner says, "Confidential 14e2i 20 @ And it says you were there -- "Reason for
a0 21 Protective Order, SL 000002." s 21 _commitment: Theft and attempted theft two, theft in
13:43:08 22 Do you see that document? a7 22 the second depree, ORS 164.045."
134300 23 A That's correct. 120030 23 _Is that correct?
saxn 24 O Atthe top of the page, it says, "Tuvenile zen 24 A _Correct.
13631025 Institution Face Sheet.” 13:4a3 25 Q Okay. And there's a picture on this
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sosas 1 "The present court amitude is that he is lazy, kind wonso 1 Q When did you first begin to harbor 2
o519 2 0f a smart Alec and a con artist and he will tell 5o« 2 dislike for Mr. Thompson?
10525 3 you what he thinks you want to hear.” 15005 3 A The first time 1 met him.
150528 4 Do you agree with that comment, that 1s:0n5 4 Q And what did he do to cause you to dislike
wos30 5 that's how you were then? 1see0 5 him?
s B A Huh-uh. No. 1isoem 6 A He wanted me 1o go through these programs
15:0835 7 Q When he says "At the present court o038 7 that I didn't want to go through and he had an
o538 & attimde,” do you know what he's talking about? imoe06 8 attitede about it
isose0 9 A My interview with him specifically? 1seeee 9 Q How old was he?
15:05:46 10 Q Well, it says "Court.” oo 10 A How old is Virgil Thompson?
150546 11 That wasn't the attitude of the judge that 15002 11 Q Then. Do you know? I mean, just
10546 12 sentenced you that you were aware of? 15:00:16 12 ballpark, in his 20s?
150550 13 A No. tsoz 13 A Fourties,
150852 14 Q In subparagraph B, it says, "The majority isen 14 Q@ Fourgies, okay.
1s05:56 15 of this young man's law violations have been toward  |1s0006 15 Have you seen Mr. Thompson since you've
10600 16 the family, so the police haven't really been all 1s:00:8 16 left MacLaren, since you left MacLaren in 19817
150603 17 that involved and neither has the greater share of won 17 A No.
10607 18 his involvement been adjudicated.” 10040 18 Q Did you think that Mr. Thompson distiked
1s:06:01 19 15 that a correct statement? o 19 you?
15:06:12 20 A Partially. 15:08:4¢ 20 A Yes.
150643 21 Q What's inaccurate about it? 15:08:45 21 Q Would you admit that he oftentimes,
15:06:14 22 A Well, I would — not necessarily legal 150848 22 though, wrote glowing commendations for you, T mean,
1s:0619 23 things, more school activities, staying out late, 150855 23 he said that you were doing a good job and things of
10623 24 partying — 15.08:59 24 that kind?
)5:06:24 253 Q Curfew? 15.05:00 25 A 1 wouldn't say glowing.
Page 242 Page 244
10628 1 A Curfew, partying with friends. o 1 Q Good?
50628 2 Q Drinking beer? s 2 A What I'm supposed to be doing.
150629 3 A Occasionally. o 3 Q Eventually you were — you transferred, I
150630 4 Q Yeah. oo 4 believe, from Thayer to Camp Tillamook?
150636 D Do you remember perpetrating any crimes, w5 A Correct.
o637 6 thefts, vandalism on your family? ez 6 Q Did you want to go to Camp Tillamook?
15:06:80 7 A No. 150020 7 A Yes.
1soest 8 Q In subparagraph 3 under "Recommendations,”  [isoex 8  Q What was Camp Tillamook like when you got
isoess 9 it says, "This young man will be a con artist. He s 9 there?
1soa:s9 10 will try to con us. He will look at us to see if we 150933 10 A Work and school.
1s0n: 11 really mean what we say." 150035 11 Q Was it outdoors?
1s:om0s 12 Do you think that's a correct 15:09:36 12 A Outinthe -
isorae 13 representation of what you were like back then? 1538 13 Q Imean -
1o 14 A No. That was Virgil Thompson's opinion. =003 14 A In the forests.
150715 15 Q Okay. And Iiake it during this s 15 @ Forests.
w016 16 interview, you obviously never said anything about 150542 16 A Campgrounds.
iser2 17 Father Sprauer’s abuse, 15:00:45 17 Q Did you think —
1som 18 A No. soet 18 A A lot of freedom.
150724 19 Q And at least a portion of the abuse that 15:00:49 19 Q Actually, customarily, not always, but
o727 20 occurred prior to this. isen 20 customarily, the individuals that were sent to Camp
150229 21 Is that correct? is00:5¢ 21 Florence were people that earned their - earned the
150120 22 A Correct. 1509058 22 right to po to Camp Florence?
15.07:41 23 Q When did your — I take it you disliked 150000 23 A That's correct.
isores 24 Virgil Thompson. I think you testified to that, 15:0:00 24 Q It was sort of a privilege?
150748 25 A Correct. 15000 25 A That's correct.
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1aras 1 A Correct. 1sazss 1 A Through Virgil Thompson.

sma3s 2 Q And in fact, you specifically requested was 2 Q What do you mean through her -- through
saw 3 that he be changed as your parole officer? seer 3 Rim?

a4 A Correct. e 4 A His recommendation.

I Q And also at this time, which I think is sanm S Q Well, didn't she make that on her own?
isewe 6 the reason why I placed the date that occurred prior  |isww 6 A Through his recommendation.

waem 7 to July, you atso threatened a lawsuit because a a0 7 Q Okay. And you eventually terminated?
sanse 3 staff member had hit you in the testicles. s 8 A Yes,

way 9 A That's correct. wues 9 Q Do you remember any of these individuals,
mans 10 Q Or assaulted you. s 10 do you remember an Adrian Daniel, a counselor?
15159 11 A That's correct. 15056 11 A Yes.

sarse 12 @ And what were the circumstances meass 12 Q Do you remember how you got along with
1sze 13 surrounding your being hit in the testicles? saase 13 Adrian Daniel?

15.4004 14 A We were at the gym and we were 150500 14 A Well

1s4206 15 Toughhousing, playing basketball, and I got in his wasse 15 Q Okay. Do you remember Gary Lawhead?
sz 16 way and got smacked, 15502 16 A No.

wann 17 Q Was it intentional? ises117 QDo you remember Ben Holt?

1sezs 18 A No, No. 154506 18 A Yes.

sazis 19 @ Okay. And in fact - sas01 19 Q How did you get along with Mr. Holt?
saw20 A And they just laughed about it. 450920 A I think I met him once.

waw2l  Q They laughed about it, but the fact of the wasn 21 Q Okay. He was the superintendent?

1423 22 matter was it hurt you? masas 22 A Yeah, alittle Hawaiian guy.

102 23 A Yes, seriously. 15:452¢ 23 ¢ Did you ever -- as I understand it, you,
w24 Q And you threatened 2 lawsuit? im0 24 for the most part, attribute your alcoholism to the
san 25 A Yes. is4534 25 abuse -- to the abuse by Father Sprauer.

Page 266 Page 268

a1 ¢ And in fact, 1 believe you went and saw sz 1 Is that correct?

sz 2 Dr. Edwards, you actually went to a doctor about 15541 2 A That's correct.
Jiseew 3 that condition? sz 3 Q Has there been any therapist or mental

sz 4 A Yes. wsases 4 health professional that has made the diagnosis to
waux 5 Q Okay. And again, would you agree with me mazs0 5 support that opinion of yours?

isez4s 6 that these letters that you write and these appeals e O A No.

a0 7 you write, that you weren't a timid person, when you |isasss 7 Q On numerous occasions, you appeared in
sz 8 were damaged or harmed, you stood up for yourself, jises 8 front of Judge Marcus.

sazse 9 correct? . 50 O A Yes.

1sazse 10 A (Witness nods head.) 15460 10 Q As an adult, I'm talking about.

sz 11 Q You disagreed with Virgil Thompsen? 154603 11 A Yes.

wazor 12 A T disagreed with Virgil Thompson. g0 12 Q Some of those — if ] remember correctly,
a0t 13 Q And you also threatened a lawsuil? imes06 13 some of them had to do with the failure to pay
wase 14 A Correct. 100 14 support?

159324 15 Q Do you remember that one of the 154600 15 A Correct.

125 16 problems -- I'm asking you whether or not you recall |saes 16 Q During any time you ever appeared in aduit
a3 17 this - that one of the problems that you had with a6 17 court, in the circuit court, did you ever consider
a1 18 being paroled was Judge Nachtigal's letter saying a2 18 raising the abuse as -- in mitigation of any of your
sz 19 that you had o be — not be released until you were 1462 19 charges that were pending by the conrt?.

154346 20 18, do you remember that? 154631 20 A No.

15:63:47 21 A Yes. 15:06:33 21 0 And why not?

184341 22 Q And that was from the judge? wa3622 A 1 totally blocked it out, put it behind.

15:43:49 23 A Yes. 150633 23 ME.

was 24 Q That wasn't Virgil Thompson, that wasn't we» 24 Q When you say "Blocked it out,” are you
exsz 25 anybody else, that was the judge herself? isaez 25 saying that you never thought about it again?
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A Pretty much. Being so shamed and thrown

into a closet, you know — you know, what ] know now

and didn't know then, or should have known then, it
would have been different.

Q So when you read about the abuse that has
occurred in other parts of the country, for example,
in Boston, that didn’t refresh your recollection at

15:49.56
15:50:26
15:50:28

15:50:30

15:50: 36

15:50:4Q

l
2
3
4
15503 9
6
7
g
5

Page 271

they were there. The problems were there.

Q Through your counsel, your atterney,
you've produced certain documents having to do with
Woodland Park emergency room.

Do you remember being admitted to

Woodland -- or admitting yourself to Woodland Park?

A Yes.

15:48-21

15:48:24

15:48:27

15:48:28

15:45:00

13:49:06

15:49:13

154918

O oo =~ En th B

15:49:19
15082 10
154924 11
is:a0 12
154928 13
isama0 14
15:49:30 15
15:4831 16
15:4934 17
15:0036 18
15:49:33 19
15:4000 20
159042 21
15:49:43 22
15:a8:05 23
154900 24
15:49.53 25

filing of the complaint by the Grecco plaintiffs?

A Idon't believe so. I read about it -- T
don't recall.

Q Okay. So that I understand this blocking
out, then from a conscious standpoint of what you're
thinking about, you actually were — you were no
different than someone that hadn't been abused?

A 1was abused.

Q No, my point is, prior o you reading the
newspaper article, you never thought about the
abuse, so you never dwelled on it up until that
point in time. -

Is that fair to say?

A That's correct,

Q So it didn't cause you any anxiety up
until that point time?

A There was always anxiety.

Q No, but there was never anxiety that you
related to the abuse.

Is that fair to say?

A That's fair to say.

Q So there are no emotional problems that
you were aware about prior to reading the newspaper
article that you associated with the abuse?

A Whether I realized or was aware of them,

15:51-.48
15:51:56
15:51:56

15:52:01

1

2

3

4
inz0s 3
nsnos 6
s 7
Wiy 8
szt 9
s 10
1s52.22 11
sz 12
155026 13
15:52:26 14
1s:52:26 15
1si5226 16
155230 17
wan 18
15:52:34 19
15:52:36 20
15236 21
155201 22
155200 23
15:52:00 24
15:52:47 25

saze 8 all? 15:50:41 Q 1think the most recent had to do with
15:47:14 A No. =043 9 chest pains?
154744 10 Q And as I understand it, what caused you -- 15:50004 10 A Yes.
6141 11 what precipitated you making the causal connection 1505 11 Q Had you ever -- since you went to Woodland
isanse 12 was when you read the article about the Grecco 15505 12 Parke, had you gone back and had any follow up
145 13 litigation? 1s:058 13 associated with what caused those chest pains that
154756 14 A Cori‘ect. isseor 14 particular day?
15:47:56 15 Q And when you read that, what newspaper did  [is5::2 15 A It was a cracked rib — or sprained,
15.4m5 16 you read it in? 155105 16 excuse me.
15:3:00 17 A The Oregonian, 1557 17 Q Do you remember in November of 2002, going
15.em01 18 Q Okay. In that -- do you remember what isizs 18 to the emergency room there at Woodlard Park having
154608 19 date that was? st 1910 do with seizures?
is:3:08 20 A No. 15:51:28 20 A That's correct.
154830 21 Q Do you know approximately what date that stz 21 Q Where you had an abrasion on the top of
15:48:2 22 was? 15513 22 your head?
11y 23 A It was almost two years ago. 155132 23 A Yes.
15486 24 Q Was it -- do you remember when you read 15:51:37 24 Q The doctor, from what 1 can iell, from the
15507 25 the article, was it in association with the actual 155143 25 best that he came up with was it was possible
Page 270

Page 272

alcohol withdrawal?

A Possible.

Q And then also on May 6th of 2001 -- I'm
sorry, I took those out of sequence. I went to the
most recent -- it says, "This patient is a
37-year-old gentleman who was apparently walking to
a store and he became very shakey, shivering all
over to the point where he was unable to control
it."

Do you remember that?

A Thad a seizure.

Q Do you know, has anycone ever been able to
indicate what type of seizure that was?

A Epileptic.

Q Do you have epilepsy?

A No. It's in relationship to epilepsy,
epileptic seizures.

Q Did anyone indicate to you what caused
that seizure?

A No.

Q It said, "He considers himself a drunk.

He drinks at least a six-pack of beer every day and
apparently he had a fairly significant alcohol

consumption last night. He said he stopped drinking
about 3 a.m.”
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woe:0s 1 seen in the last ten years. wosz 1 haven't discussed how her insurance is geing to pay
wosw 2 A Ten years. Well, other than emergency wors 2 for it and I have not represented — or contacted
woe:iz 3 room doctors that they've brought up and my surgeon. eore 3 any legal counsel.
woels 4 Q Which surgeon? emas 4 Q@ Okay.

150606 3 A Julio. e 5 A Pending further medical stuff, outcome.
1eo6s O Q What hospitals have you ever been in? wos2s O Q Have you given 2 statement to anybody - 1
s 7 A Woodland Park, Portland Adventist. wonzs 7 don't want you to tell me what the statement says
woez4 8  Q What for at Adventist? o0 8 until you identify if you've given one, who you've
woe2s 9 A Ifell and had to have stitches in my woes 9 given it to, a written statement or a recorded

0634 10 head. I guess you'd say I tripped. 10237 10 statement?

beogas 11 Q Did alcohol have anything to do with that? 160842 11 A Have I given one?

160641 12 A No. seona 12 Q Yes.

eoer 13 Q When you were flying with your friend, you 16:08:4 13 A Timagine I've given Mr. Gatti —

160603 14 5aid you went to Eastern Oregon. a9 14 Q A written statement? Don't tell me what's

16:06:46 13 Why were you going 1o Eastern Oregon and worst 15 in it, 1 just want to know if you've given a written

w0648 16 where would you go? 16:08:55 16 statement to Mr. Gatti.

16:06:40 17 A Baker City. He has family and friends 1eoes7 17 A Verbal.

wosst 18 there. Prineville Reservoir, my entire family woesr 18 Q@ Okay. And you told him as best you can

055 19 catches there a month out of the summer. wosoo 19 recall what occurred?

16:06:57 20 Q And that was with Bob Hall? 1600 20 A Correct.

160659 21 A Yes. gm0 21 Q Have you had any memory problems?

r6:01:00 22 Q Is he still around? 160805 22 A No.

1e:0r01 23 A Yes. In Beaverton. ve:00:00 23 Q You say you don't wish to drive anymore,

ie:0n.02 24 Q And is he the one that sold the plane, so 1e0en 24 Why is that?

wors 25 you can't fly anymore? : 16:00:12 25 A Because 1 drink and I can't afford it.
Page 286 Page 288

woree 1 A 1 can still fly, but, yes, he did sell his T AT | MR. COONEY: That's all ] have.

isorn 2 plane. wonn 2 Thank you.

oL 3 Q You still have your license? 160936 3 MS. HOFFMANN: Did you finish?

w4 A Student license. w4 MR. THARP: Yes.

wore 5 Q Youdon't have your guns anymore. 6w 5 MR. GATTI: Are you done?

16016 6 ‘What happened to them? wwn 6

worn 7 A I sold them. s 7 EXAMINATION BY MR. GATTI:

wore 8 Q It was a voluntary thing, not required? worsn 8 Q Just for clarification, it was either

wory 9 A Yes.

woe:s 9 Ms, Hoffmann or Mr. Tharp, you indicated that vou
oo 10 _wanted to now have counseling for what you realize
o2 11 your damages were as a result of the abuse.

e 10 Q When you got divorced, did you have a
waze 11 lawyer help you?

sorr 12 A Yes. 16:00:40 12 Do you remember those questions?

worar 13 Q Who was that? 160895 13 A Yes.

ears 14 A Who was that one -- Thomas Thorpe. woses 14 Q What is it you attribute in terms of

035 19 @ Tom Thorpe? oz 15 damages to the abuse now that you didn't know then?
16:07:36 16 A Yes. 160958 16 A Self-esteem, pride, shame, sadness, just
worst 17 Q Did your wife have a lawyer? w0 17 depression, alcoholism, insecurity, That's pretty
w0739 18 A Yes. o2z 18 much —

w19 Q ‘Who was her lawyer? w19 Q You'd like treatment for that?

10743 20 A Andy Ragland. w020 __A Yes,

160706 21 Q And was the divorce in Multnomah County?|is:i0: 21 Q Do you think it wouid help?

1evzag 22 A Yes. w22 A Yes.

wo 23 Q Do you have a claim pending against the -~ |03« 23 MR. GATTI: That's all I have.

1so805 24 or arising out of the roof accident? 161630 24 (Deposition adjourned at 4:10 p.m.)

wosoe 25 A Not legally pending, but it's there. We 25
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